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SÍNDIC DE GREUGES DE LA COMUNITAT VALENCIANA

 

==================
Ref. queixa núm. 108086
==================
Assumpte: instal·lacions docents.

Hble. Sr. Conseller,

Van rebre en esta institució un escrit de queixa signat per la Sra. (...), i en representació 
de tota la comunitat educativa de l'esmentat centre, que va estar registrat amb el número 
indicat més amunt.

Substancialment exposava els fets i les consideracions següents:

- “Que al gener de 2006 es van dirigir a esta institució per a denunciar la precarietat del  
pavelló d'Educació Infantil  al  no disposar de les aules necessàries per a acollir  a  la 
totalitat dels alumnes d'eixe nivell educatiu.

- Que el Síndic de Greuges va formular a este respecte una resolució en ocasió de la  
Queixa núm. 060149 (una còpia de la qual li adjunte), i en la qual, substancialment,  
recomanàvem a la  Conselleria  d'Educació que adoptara totes les mesures  que foren 
necessàries per a adaptar les instal·lacions del CEIP “Bonavista” als requisits exigits per 
la LOGSE i que mentrestant procedira a renovar el sistema de calefacció i la xarxa  
elèctrica.

- Que amb data 20 de juny del 2007 (NÚM. RE 4126), la Direcció General de Règim 
Econòmic  va  donar  compte  al  Síndic  de  Greuges  de  que “ha  segut  elaborat  el  
Programa  de  Necessitats  per  a  la  construcció  de  2  aules  d’Infantil,  sala  d’usos  
múltiples,  aula  de  xicotet  grup,  lavabos  i  altres  espais,  havent-se  remés  a  Ciegsa  
perquè  s’inicie  el  procediment  de  contractació  d’assistència  per  a  la  redacció  del  
projecte”.

- Que  l'esmentada  circumstància,  i  tenint  en  compte  que  la  qüestió  estava  en  via  de 
solució va determinar que procedírem, amb data 23 d'agost de 2007 (NÚM. RS 9773) a 
donar per conclosa la nostra intervenció, amb la petició que informara, en el termini de 
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6 mesos,  de  les  actuacions concretes  dutes  a  terme  a  este  efecte,  sense  que  conste 
l'entrada en esta institució de cap escrit en este sentit.

- Que segons manifesta, en el seu escrit, la presidenta del Consell Escolar “ha passat  
l'any 2007,  el  2008,  el  2009 i  quasi  ja  el  2010,  i  el  pavelló  d'infantil  del  col·legi  
Bonavista  d'Ontinyent  contínua  amb  les  quatre  aules” i  una  part  dels  alumnes  
d'Educació  Infantil  continuen  desplaçant-se  a  un  altre  edifici,  per  la  qual  cosa  
interessa la mediació d'esta institució a fi de conéixer l'estat en què es troba el projecte  
i data en què conclouran les obres.”

En considerar que la queixa reunia els requisits establits en els articles 12 i 17 de la Llei 
11/1988, de 26 de desembre, del Síndic de Greuges, va ser admesa, i li’n van donar 
trasllat de conformitat amb el que determina l’article 18.1 de la llei esmentada, a fi de 
contrastar les al·legacions formulades per la persona interessada, i per demanar que ens 
remetera informació suficient sobre la realitat d’aquelles i de la resta de circumstàncies 
concurrents en este supòsit, i que fera extensiu el seu informe a concretar les actuacions 
dutes a terme per a adequar les instal·lacions del CEIP “Bonavista” als requisits exigits 
per la LOGSE i, si escau, les raons perquè el projecte no s'haja dut a terme.

La comunicació rebuda de la Direcció General de Règim Econòmic donava compte del 
següent:

“La programació d’obres  d’esta Conselleria d’Educació ha sigut  i  és  sensible  a les  
necessitats de la comunitat educativa del municipi d’Ontinyent, tal com testifiquen les  
obres executades i en programació que els distints Plans d’Infrastructures contemplen.

El  CEIP Bonavista és  una de les  intervencions incloses  en  la  programació  d’obres.  
Concretament,  la  seua  adequació/ampliació  està  prevista  dins  del  Pla  Creaescola  i  
compta amb el projecte bàsic aprovat, sent el perfil de l’obra de dos aules d’infantil i  
espais diversos (sala d’usos múltiples, aula de xicotet grup, lavabos, etc.).

L’obra es  licitarà i  adjudicarà darrere de l’aprovació del  projecte  d’execució i  una  
vegada complits i resolts quants tràmits jurídic-patrimonials són legalment exigibles.

Donades les fases restants i els factors que incidixen en el seu avanç, i considerant les  
circumstancies que durant les obres poden presentar-se, no és possible determinar amb  
certesa els terminis de finalització.”

La interessada, a qui vam donar trasllat de la comunicació rebuda, no va formular cap 
al·legació, i per això passem a resoldre l’expedient amb les dades que hi consten, per la 
qual cosa li demanem que considere els arguments que seguidament li exposem i que 
contribuïxen a fonamentar la resolució amb què concloem:

Com a qüestió prèvia cal significar que esta institució ja va tindre ocasió de pronunciar-
se sobre la necessitat que la Conselleria d'Educació acollira les reivindicacions de la 
comunitat  educativa  respecte  a  la  peremptòria  necessitat  d’adequar  el  CEIP 
“Bonavista”, i especialment l'edifici destinat a impartir Educació Infantil (tot i tenint en 
compte que l'esmentat centre escolar compta amb més de 30 anys) als requisits exigits 
per la LOGSE, en la Resolució que amb data 9/02/2007 vam dirigir a la Conselleria 
d'Educació i a l'Ajuntament d'Ontinyent, la qual va posar fi a la queixa núm. 060149.



L'esmentada Resolució ja recomanava a les administracions afectades l'adopció de les 
mesures necessàries per adaptar les instal·lacions del CEIP “Bonavista” als requisits 
exigits per la LOGSE, Resolució que va ser acceptada per l'administració educativa, 
circumstància esta que va determinar el tancament i arxiu de l'expedient.

No obstant això, la qüestió, a pesar del temps transcorregut des que esta  institució va 
emetre la seua Resolució no ha estat resolta.

Esta situació, prolongada en el temps, no pot ser admesa pel Síndic de Greuges com 
ajustada  a  dret,  ja  que  les  administracions  públiques  implicades  han  incomplit 
l'obligació que els incumbix d'adequar els edificis escolars a les previsions legals i que 
garantisquen a tots una  educació de qualitat.

No se li escapa a esta institució que la posada en marxa de la reforma educativa, que 
s’està duent a terme,  aprofitant les infraestructures existents per a adaptar els  espais 
escolars, comporta l’adaptació dels espais escolars al sistema educatiu implantat per la 
LOGSE i comprén que hi haja etapes de provisionalitat,  però estes etapes no poden 
allargar-se  indefinidament,  ja  que  això  perjudica  la  qualitat  de  l’ensenyament  dels 
alumnes, com ara els del CEIP Bonavista d’Ontinyent, que han de suportar-les, i els 
col·loca en una situació de desigualtat respecte d’altres alumnes, i és per això que si els 
tràmits no són àgils  es corre el risc que passen tota l’etapa educativa obligatòria  en 
situació de provisionalitat.

La implantació de la LOGSE, amb garanties de qualitat, exigix que els centres docents 
disposen  dels  equipaments  necessaris  d’acord  amb  les  seues  característiques  i 
circumstàncies  específiques,  i  l’Administració  valenciana,  en  la  mesura  que,  en  els 
termes  de  l’art.  53  de  l’Estatut  d’autonomia  té  atribuïda  la  competència  per  a  la 
regulació i l’administració de l’ensenyament en tota la seua extensió, nivells i graus, 
modalitats i especialitats, materialitzada en les diverses transferències, està obligada a 
garantir a tothom l’accés, en condicions d’igualtat efectiva i real, a un ensenyament de 
qualitat, i disposar els recursos necessaris que permeten adaptar la xarxa de centres a les 
necessitats fixades per la llei, i vetlar perquè no es prolonguen en el temps les etapes de 
provisionalitat i garantir, en tot cas, i de conformitat amb l’art. 58 de la LOGSE, que els 
centres  docents  i,  entre  estos,  el  CEIP  Bonavista,  estiguen  dotats  dels  recursos 
educatius, humans i materials necessaris per a garantir una educació de qualitat.

Ara bé, la conversió del que hauria de ser una situació excepcional i transitòria en un 
estat de coses que es prolonga durant més de quatre anys i que, segons les informacions 
que consten en l’expedient, té aparença de prolongar-se encara més en el temps, és una 
circumstància que no pot rebre, per part d’esta institució, la consideració d’una actuació 
pública regular.

L’educació que s’oferix als alumnes matriculats en el CEIP Bonavista, en este sentit, és 
una  educació  que,  d’acord  amb  la  mateixa  normativa  vigent  a  este  efecte,  no  és 
susceptible d’assolir el nivell de qualitat previst, ja que no s’han posat a disposició del 
correcte desenvolupament de la funció docent aquelles infraestructures que la mateixa 
legislació considera mínimes per assegurar una educació de qualitat;  un dret a una 
educació de qualitat del qual són titulars, cal no oblidar-ho, tots els menors de la nostra 
Comunitat.



No es  tracta  en  este  expedient  de  queixa,  per  tant,  de  censurar  l’incompliment  de 
l’Administració  de  les  condicions  ideals  o  màximes  idònies  per  a  l’adequat 
desenvolupament de l’activitat educativa, sinó per contra, la infracció dels deures que li 
resulten simplement bàsics.

Atenent a tot el que hem exposat i de conformitat amb el que preveu l’art. 29 de la Llei 
11/1988, de 26 de desembre, reguladora d’esta institució, formulem a la Conselleria de 
Educació la següent RECOMANACIÓ:

- Que promoga les actuacions necessàries davant de l'Ajuntament d'Ontinyent per 
a  la  regularització  juridicopatrimonial  del  solar  amb  condicions  adequades  i 
suficients  per a la construcció-ampliació del CEIP “Bonavista” d'Ontinyent,  i 
que mentrestant adopte totes les mesures necessàries les quals proporcionen les 
infraestructures adients que permeten una educació de qualitat

Així mateix, d’acord amb la normativa citada, li agraïm que ens remeta, en el termini 
d’un mes, el preceptiu informe en què ens manifeste l’acceptació dels suggeriment que 
es fa o, si s’escau, les raons que considere per a no acceptar-la.

Perquè en prenga coneixement, li faig saber igualment que, a partir del mes següent a la 
data en què s’ha dictat la present resolució, esta serà inserida en la pàgina web de la 
institució.

Atentament,

José Cholbi Diego
Síndic de Greuges de la Comunitat Valenciana


